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Anexa4 

RAPORT DE EVALUARE AL COIVIISIEI DE ABILITARE 

Din data de: 28.10.2024 

Numele ~i prenumele candidatului: Szilard BARTHA
 

Titlul tezei de abilitare: Calitatea lemnului de cer (Quercus Cerris L.) ~i a resurselor cu caracter
 

sanogen dintr-o zona intens poluata
 

Domeniul de studi i universitare de doctorat: Silvicultura
 

Denumirea lnstitutiei Organizatoare de Studii Universitare de Doctorat (I0SUD) unde a avut loc sedinta
 

publ ica de sustinere a tezei de abilitare: Universitatea Transilvania din Brasov
 

Punctele tari ale tezei de abilitare:
 

- cercetarile abordeaza partea de defecte si produsele nelemnoase ale padurii, zona ce nu a fost prea
 

mult abordata In alte lucrari
 

- pr in cercetarile efectuate, evidentiaza limitarile privind produsele nelemnoase din zonele puternic
 

poluate cu potential impact asupra sanatatii umane.
 

- diversitatea abordarilor in activitatea de cercetare.
 

Punctele slabe ale tezei de abilitare: Nu este cazul. 

intrebarile formulate de comisie si raspunsurile candidatului IObservatiile comisiei. .
 
Prof. dr. ing. Ovidiu lonescu: 

Intrebare: In compararea procentului de gelivuri au fost mai multe la cele din sarnanta Aveti 0 explicatie? 

Raspuns: Se vor extinde cercetarile In acest sens pentru 0 mai buna cunoastere a fenomenului. 

Intrebare: In afara timpului de expunere la geruri mari, mai sunt ~i a1ti factori care deterrnina aparitia 

gelivurilor? 

Raspuns: Apar preponderent in primii 6-7 metri (pozitia pe trunchi), directiile cardinale S ~i V mfluneteaza 

a mai mare frecventa de aparitie a cestora respectiv ~i expozitia terenulu i. 

Tntrebare:Cum vedeti c1asificarea pe care a facut-o ministerul med iulu i legata de salcam ca specie 

invazlva? 

Raspuns : Este 0 specie invaziva. 

Intrebare: Trebuie luate rnasuri pentru eliminare? 

Raspuns: Nu trebuie eliminate mai ales In contextul schirnbarilor climatice globale actuale. Din punctul 

meu de vedere este a specie pe care trebuie sa a prornovarn. Experienta ~i practica ne arata ca este a 

specie foarte bine adaptata la conditiile de la noi, mai ales In cele din ultimii ani cu seceta excesiva Este a 

specie bine adaptata la soluri degradate. Salcarnul are diverse utilizari ~i sub aspect apical ~i al calitatii 

lemnului. Eu Incurajez folos irea acestei specii. 
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Prof, dr , ing . Florin loras: 

Intrebare: Legat de gelivurile la cer, cum ati modifica manegementul pentru a reduce procentu l 

gelivurilor? 

Raspuns: 5e mai pot pondera cu ocazia operatiunilor culturale, Insa cerul este predispus genetic la acest 

defect. 5-a rnarit nurnarul supratetelor de proba insaprocentul de aparitie a acestui defect rarnane tot 

mare, Cerul "alb" este mai putin predispus la gelivura, daca s-ar putea promova cerul alb In cultura, am 

putea reduce frecventa de aparitie a acestui defect. 5e va urrnari identificarea de exemplare de cer 

"alb"de la care sa se recolteze material de reproduc ere ce va f i ulterior introdus In cultura In scopul 

limit arii aparitiei acestui defect. Exemplarele din lastari au mai multe gelivuri pe ele decat cele din 

sarnanta. s-au Intalrut si exemplare din lastari cu 6-7 gelivuri pe ele, 

Intrebare: Nu ar trebui sa existe restrictie pentru colectarea murului ?i mierii? 

Raspuns. Rolul studiului a fost de a evidentia acumularea unor elemente potential toxice In resursel e 

anume studiate. Rezultatele studiului au ?i rol educativ, de const ientizare ?i avert izare a popu latiei locale 

asupra riscurilor de expunere la cantitatile de metale grele potential to xice. 

Intrebare: Probe de sol ati luat? 

Raspuns: 5tudiul nu a urrnarit evidentieri holistice a poluarii locale ci doar evidentierea acurnularii unor 

elemente potential toxice In resursel e nutraceutice selectate. 

Intrebare: Apa s-a colectat? 

Raspuns: Nu am colectat, este 0 idee buna, 

Int rebare: Reglernentarile din zona v-ar interesa? 

Raspuns: Rezultatele obtinute de studiul meu pot fi coroborate cu alte rezultate din studii simi lare din 

alte zone chiar la nivel Global pentru completarea sau modularea unor limite maxime permi se ale 

metalelor grele studiate In fructe de padure sau rniere, 

Intrebare: Pana unde se raspandeste aceasta miere contarninata In Romania? 

Raspuns: Pentru aceste date trebuie consultate alte studi i sim ilare despre miere din perioada studiului 

meu In localitati mai departats de orasul Copsa Mica, Oricum trebuie evitat esantionajul de la 

producatorf care practice stuparitul pastoral pe teritoriul Romanie! 

C5 I dr. ing. Popa lonel:
 

Intrebare: Rezultatele privind frecventa gelivurilor. ar putea fi generalizate ?i pentru alte zone din
 

Romania sau sunt caracteristice zonei ?
 

Raspuns: 5unt caracteristice pe plan local. ca ?i baza de cornparatie cercetarile au fost extinse ?i pe
 

judetele Arad ?i 5atu Mare. Gelivura a fost prezenta In proportii mari ?i In aceste judete,
 

Int rebare: Cum explicati ca In 2009 nu a mai fost poluare? De unde se banuieste ca vine polarea? Din
 

2009 pana acum se mai rnent ine poluarea?
 

Raspuns: In 2009 fabrica I?i reduce activitatea, stopand cele mai poluan te procese.Dupa aceasta data din
 

datele A,N,P.M 5ibiu reiese faptul ca nu sau Inregistrat depasiri ale poluantilor atrnosferici. Presupunem
 

faptul ca poluarea istorica este rerninescenta In sol, iar cercetari ulterioare vor confirma sau infirma
 

aceasta ipoteza.
 

Observatii : de avut In vedere varsta cand a aparut gellvura
 

5unt grafice In care apar valori negative la distributie . A nu se utiliza functie polinorniala.
 

Prof. dr . ing. Alexandru Lucian Curtu
 

Int rebare: Avand In vedere arealul cerului din partea de nord a tarii, are un efect faptul ca cerul se gaseste
 

la limita lui avand In vedere ca cerul nu mai creste mai departe de Bihor?
 

Raspuns: Gerur ile puternice sunt cele care cauzeaza gelivurile ca factor lirnitativ.
 



Rezultatul votului: comisia a hotarat cu unanimitate de voturi (3 voturi) acceptarea tezei de abilitare. 

REZOLUTIA COMlslEI DEABILITARE: 

In urma analizei detaliate a realizarilor in plan didactic ,?i stiintific ale candidatului conf. dr. ing. Szilard 

BARTHA constatam ca acesta indeplineste conditiile specifice pentru obtinerea atestatului de abilitare 

in domeniu Silviculture din cadrul comisiei Ingineria resurselor vegetale si animale ,?i recomandam cu 

unanimitate de voturi acordarea atestatului de abilitare. 

COM ISlA DEABILITARE 

Nume ,?i prenume:
 

Prof. dr. ing. Ovidiu IOI\IESCU
 

Prof. dr. ing. Florin loras
 

CS I dr. ing. lonel Popa 
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Anexa 5 

Universitatea Transilvania din Brasov 

Facultatea de Silviculture ~i exploatari forestiere 

PROCES VERBAL 

Incheiat cu ocazia sust inerii publice a tezei de abilitare elaborata de cont. dr , ing. Szilard BARTHA, in 

vederea obtlnerll atestatului de abilitare, in domeniul Silvicultura. 

Presedintele deschide sedinta, anunta scopul ~i prezinta comisia de abilitare, fermata din:
 

SPECIALIST: Prof. dr. ing. Ovidiu IONESCU, Universitatea Trans ilvania din Brasov
 

SPECIALIST: Prof. dr. ing. Florin IORA~ , Buckinghamshire New Univer sity, Angli a
 

SPECIALIST: CS I dr. ing. lonel POPA, Universitatea "St efan cel Mare" din Suceava
 

Se da cuvantul conf . dr. ing. Szilard Bartha, care prezinta sinte za tezei de abilitare In limba rornana. 

Se da cuvantul, In continuare, sper ialist ilor din cornponenta comisiei de abilitare. 

Se consernnea za Intrebarile fo rmulate de membrii comisi ei de abilitare ~i de publ icul participant, precum ~i 

raspunsurile candidatului: 

Prof. dr. ing. Ovidiu lonescu: 

Intrebare: In comp ararea procentului de gelivur i au fost mai multe la cele din samanta. Aveti 0 explicatie? 

Raspuns: Se vor ext inde cercetarile In acest sens pentru 0 mai buna cunoastere a fenomenului. 

Intrebare: In afara t impului de expun ere la geruri mari, mai sunt ~ i alti fact ori care determina aparitia 

gelivurilor? 

Raspuns: Apar preponderent in primii 6-7 metri (pozitia pe trunchi), directiile cardinale S ?i V influneteaza 0 

mai mare f recventa de aparitie a cestora respectiv si expozit ia terenul ui. 

Intrebare: Cum vedeti clasificarea pe care a facut-o ministerul mediului legata de salcarn ca specie invaziva? 

Raspuns : este 0 specie invaziva . 

Intrebare: Trebuie luate rnasuri pentru eliminare? 

Raspuns: Nu trebuie elirninata mai ales In conte xtul schimbarilor clim atice globale actuale. Din punctul meu 

de veder e este 0 specie pe care trebuie sa 0 prornovarn . Experienta ~ i practic a ne arata ca est e 0 specie 

foart e bine adaptata la conditi ile de la noi, mai ales In cele din ultimii ani cu seceta excesiva. Este 0 specie 

bine adaptata la soluri degrad ate. Sakarnul are diverse utilizari ?i sub aspect apicol si al calitat!i lemnului. Eu 

Incurajez f olosirea acestei specii. 

Prof. dr. ing. Florin loras:
 

Int rebare: Legat de gelivurile la cer, cum at i modi fica manegementul pentru a reduce proc entu l gelivurilor?
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Raspuns: Se mai pot pondera cu ocazia operat iunilo r culturale, insa cerul est e pred ispus genetic la acest 

defect. S-a rnar it nurna rul suprafetelor de prob a lnsa procentul de aparit ie a acestui defect rarnane tot mare . 

Cerul "alb" este mai put in pred ispus la gelivura, daca s-ar putea promova cerul alb in culture, am putea 

reduce frecvsnta de aparitie a acestui defect. Se va urrnan identificarea de exemplare de cer "alb" de la care 

sa se recolteze material de repr oducer e ce va fi ulterior int rodus in cultura in scopul tirnitarii aparitie i acestui 

defect. Exemplarele din lastar: au mai multe gelivuri pe ele decat cele din sarnanta, s-au intaln it ~i exemplare 

din lasta ri cu 6- 7 gelivuri pe ele. 

Intrebare: Nu ar tr ebui sa existe restrictie pentru colectarea murului ~i mierii? 

Raspun s: Rolul st udiului a fost de a evidentia acumularea unor elemente potential to xice in resursel e anume 

studiate. Rezult atele studiului au ~i rol educativ , de constientizare ~i avertizare a populatiei locale asupra 

riscurilor de expunere la cantitatite de metale grele potential toxice. 

Intrebare: Probe de sol ati luat? 

Raspuns: Studiul nu a urmarit evidentieri holistice a poluari i locale ci doar evidentierea acurnularii unor 

elemente potential toxice in resursele nutraceutice selectate. 

intrebare: Apa s-a colectat? 

Raspuns: Nu am colectat, este 0 idee buna, 

Intrebare, Reglernent ar ile din zona v-ar int eresa? 

Raspuns: Rezultatele obtinute de stud iul meu pot f i coroborate cu alte rezul tate din st udii similare din alte 

zone chiar la nivel Global pentr u completarea sau modularea unor lim ite maxime perm ise ale metal elor grele 

st udiate in fruc t e de padur e sau miere. 

Intrebare: Pana unde se raspandsste aceasta miere cont arninata in Romania? 

Raspuns: Pentru acest e date t rebuie consultate alte stud ii similare despre m iere din per ioada studiului meu 

in localitatl mai departate de orasul Copsa Mica. Oricum trebu ie evitat esantlonajul de la prcducatorii care 

pract ice stuparitu l past oral pe teritoriul Romaniei. 

CS I dr. ing. Pop a lonel : 

Intrebare: Rezultatele privind frerventa gelivurilor, ar putea fi general izate ~i pentru alte zone din Romania 

sau sunt caracteristice zonei ? 

Raspuns : Sunt caracterist ice pe plan local, ca ~i baza de cornparatie cercetarile au fost extin se ~i pe judete!e 

Arad ~i Satu Mare. Gelivur a a fost prezenta in proportii mari ~j in aceste judete. 

Intrebare: Cum explicati ca in 200 9 nu a mai fost poluare ? De unde se banuieste ca vine polar ea ? Din 200 9 

pana acum se mai mentin e poluar ea ? 

Raspuns: i n 2009 fabrica i~ i reduce act ivitatea, stopand cele mai poluante procese. Dupa aceasta data din 

datel e A.N.P.M Sibiu reiese faptul ca nu sau inregist rat depasin ale poluantilor atmosfe rici. Presupunem 

faptul ca poluar ea istorica est e rernine scenta in sol, iar cercetar i ulter ioare vor confirma sau infi rma aceasta 

ipotez a 

Observat ii: de avut in vedere varsta cand a aparut gelivur a.
 

Sunt grafice in care apar valori negat ive la dist nbutie. A nu se ut iliza fun ctie polinomiala.
 

Prof. dr. in g. Ale xandru Lucian Curtu
 

Int rebare: Avand in vedere arealu l cerului din partea de nord a tar ii, are un efect faptul ca cerul se gaseste la
 

lim ita lui avand in vedere ca cerul nu mai creste mai departe de Bihor?
 

Raspuns: Geruri le putern ice sunt cele care cauzeaza gelivurile ca facto r limitativ.
 

Presedinte, Secretar, 

Prof. dr . ing. Alexandru Lucia; ~'t u Prof. dr. ing. losif Vorovencii J 
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